
اقتصادی 6

گــروه اقتصادی - وزیــر راه و 
شهرســازی اظهار داشت: باید بتوانیم 
کالای روســیه- هند را به سمت مسیر 
ایران جذب کنیم، روســیه سالانه 300 
هزار تن زغال ســنگ بــه هند صادر 
می کند که اگر از مسیر ایران عبور داشته 

باشد زمان آن به یک سوم می رسد.
رستم قاسمی در پنجمین نمایشگاه 
حمل و نقل، لجستیک و صنایع وابسته با 
اشاره به عدم حضور خارجی ها در این 
دور از نمایشگاه اظهار داشت: هرچند 
که شرکت های خارجی در این دور از 
نمایشگاه حضور نداشتند اما این دور 
از نمایشــگاه با حضور 90 درصدی از 
شرکت های خصوصی از 28 آذر تا 30 

آذر ماه برگزار می شود.
وی درباره بســته بودن ســامانه 
املاک و اسکان گفت: به دنبال مجوزها 

هستیم تا سامانه دوباره باز شود و از مردم 
می خواهیم در این سامانه خوداظهاری 
اطلاعــات خود را ثبــت کنند چرا که 
این سامانه زیرساختی برای اطلاعات 
در حوزه املاک و مســکن محسوب 
می شــود و برای برنامه ریزیهای حوزه 

مسکن اهمیت بالایی دارد.
وزیــر راه و شهرســازی با بیان 
اینکه تاکنون بیش از 3 میلیون متقاضی 
در سامانه ســمن برای پروژه نهضت 
ملی مسکن ثبت نام کردند، تاکید کرد: 
هنوز در بســیاری از شهرها، سامانه باز 
نشده و پیش بینی می کنیم تعداد ثبت نام 
کنندگان در این سامانه به بالای 4 میلیون 

نفر برسد.
رستم قاســمی با اشاره به کمبود 
بودجــه برای اتمام پروژه های عمرانی 
توضیح داد: بارها اعــلام کرده ام که با 

اعتبارات دولتی امکان اجرای پروژه ها 
در زمان بندی مقرر نیست و با همکاری 
مجلــس در بودجه 1401 تبصره هایی 
پیش بینی شده که با اجرای آنها بتوانیم 
پروژه های عمرانــی را در موعد مقرر 
به اتمام برســانیم. وی از توافق با سایر 
نهادها برای نوسازی 160 هزار دستگاه 
نــاوگان باری و مســافری خبر داد و 
گفت: در حال حاضر 400 هزار دستگاه 
کامیون در ســطح جاده های کشور در 
تردد هســتند که قرار بر این اســت با 
همکاری مجلس بتوانیــم 160 هزار 
دســتگاه انواع ناوگان باری و مسافری 
را نوسازی کنیم. وزیر راه و شهرسازی 

با تاکید بر اینکه برای اجرای پروژه های 
عمرانی چاره ای جز جذاب کردن این 
پروژه ها برای ســرمایه گذاران نداریم، 
بیــان کرد: برای مثــال باید مدت زمان 
BPT یک آزادراه را از 10 ســال به 15 
سال برســانیم و این پروژه ها به بخش 
خصوصی واگذار شوند و برای ورود به 
خصوصی جذاب باشند. رستم قاسمی 
با بیان اینکــه حمل و نقل می تواند در 
اقتصاد ایران تعیین کننده باشد، اذعان 
کرد: اگر بخش حمل و نقل رشــد کند 
می تواند حتی 20 درصد GDP اقتصاد 

کشور را به خود اختصاص دهد.
وی با اشــاره به مزیت ترانزیتی 

کریدورهــای ایرانی یادآور شــد: اگر 
کانتینری از مسیر ایران از هند به فنلاند 
برود بیشتر از 20 روز زمان نخواهد برد 
اما به غیر از این مسیر، تردد این بار چند 
ماهــه خواهد بود بنابراین هم از لحاظ 
زمان و هم هزینه، ترانزیت کالا از مسیر 
ایــران منافع زیادی برای صاحبان کالا 
دارد. وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه 
باید بتوانیم کالای روســیه- هند را به 
سمت مســیر ایران جذب کنیم، تاکید 
کرد: روسیه سالانه 300 هزار تن زغال 
ســنگ به هند صادر می کند که اگر از 
مسیر ایران عبور داشته باشد زمان آن به 

یک سوم می رسد.

رستم قاسمی اظهار کرد: یکی از 
موضوعات بسیار مهم، تکمیل کریدور 
شــمال به جنوب اســت که باید تمام 
حلقه های ایــن کریدور را به یکدیگر 
متصل کنیم از ایــن رو اتصال راه آهن 
رشت- آســتارا برای ترانزیت کالای 
روسیه به هند در اولویت است و بسیار 

اهمیت دارد.

گروه اقتصادی - وزیر اقتصاد 
گفت: هزار نفر از کســانی که فعالیت 
خرید و فروش ارزی بالایی داشــتند، 
شناسایی شدند و 600 نفر از این تعداد 

مودی مالیاتی نبوده اند.
احســان خانــدوزی وزیر امور 
اقتصــادی و دارایی گفت: در کل این 
دوره و تــا به امروز، دولت به میزان 59 
هزار میلیارد تومان اوراق نقدی منتشر 
کرده است. همچنین، ۷0 هزار میلیارد 
تومان بابت اوراق قبلی به بازار و مردم 

بازگردانده شده است.
دولت تاکنون برداشتی از 

بورس نداشته است
او ادامــه داد: یعنــی دولــت نه 

تنها معادل اوراقی که منتشــر شــده، 
برنگردانده اســت، بلکــه وضعیت 
دولت به میزان 11 هزار میلیارد تومان 
نیز منفی است. به عبارت دیگر، در این 
دو سه ماه گذشته، دولت نه تنها از بازار 
ســرمایه برداشتی نداشته است، بلکه 

منابعی را نیز به بازار برگردانده است.
چشــم انداز ورودی ارز به 

کشور، مثبت است
وزیر اقتصاد گفت: چشــم انداز 
بســیار خوبی نســبت به بازار ارز به 
لحاظ بازگشــت ارز و منابع ورودی 
ارز وجود دارد. اما لازم است که کنترل 
بیشتری نسبت به تقاضای ارز صورت 
گیرد. منابع ارزی که از ابتدای دولت تا 

15 آذر ماه بازگشته است، معادل تمام 
ارزی اســت که سال گذشته به دست 

آورده ایم.
خانــدوزی ادامــه داد: در 100 
روز ابتدایــی فعالیت دولت، با کمک 
بانک مرکزی هزار نفر از کســانی که 
به عنوان اشــخاص حقیقی و عادی، 
فعالیت خریــد و فروش ارزی بالایی 
داشتند، شناســایی شدند. 600 نفر از 
این تعــداد، تاکنون حتی یکبار مودی 
مالیاتی نبوده اند. میزان خرید و فروش 
این افراد بسیار بالا بوده است، تا حدی 
که بیشترین میزان معامله ارزی یک نفر 
از این اشخاص، به میزان 9 هزار میلیارد 

تومان بوده است.

وزیــر اقتصاد گفــت: اختلاف 
میان سازمان برنامه و بودجه و وزارت 
اقتصاد نسبت به بسته حمایتی از بازار 
سرمایه، خبر دقیقی نبوده است. برخی 
جریان ها مــی خواهند از اختلافات 

کارشناسی سوء استفاده کنند. 
سهولت مجوزهای کسب و 

کار تا یک ماه آینده
خاندوزی گفــت: تا اول بهمن 
ماه امســال، در خصوص 80 درصد 
مجوزهــا از مجمــوع 2800 مجوز، 

شــفاف ســازی صورت می گیرد و 
تمام مراحل مجوز گیری با ســرعت 
بالایی انجام خواهد شد. همچنین در 
همین مدت، از 100 مجوز به صورت 
اعلامی رو نمایی می کنیم. ســادگی 
کســب مجوزها نیز بــه این صورت 
اســت که مردم بر روی سامانه شرایط 
خود، مکان و کد ملی را اعلام و شروع 
به فعالیت می کنند. لازم به ذکر است 
که نظارت ها به بعد از شروع کسب و 

کار منتقل می شود .

او در خصــوص شــائبه های 
انتصــاب های اخیــر وزارت اقتصاد 
گفت: انتصــاب های صورت گرفته، 
تمام تائیده های سازمان های نظارتی 

را دارا هستند.

گروه اقتصــادی - رئیس کل 
ســازمان امور مالیاتی درباره آخرین 
وضعیــت اخذ مالیــات از خانه های 
خالی و خانــه  و خودروهای لوکس 

توضیحاتی ارائه کرد. 
داوود منظور، اظهار کرد: افزایش 
درآمدهای مالیاتــی در لایحه بودجه 
ســال آینده با شناسایی واسطه گری و 
دلالی در بخش های مختلف از طریق 
اطلاعاتی کــه از مراکز مختلف چون 
ســامانه های گمرکــی، بانکی، ثبت 
اســناد، ســامانه های حمل ونقل و ... 
اخذ می کنیم، صورت می گیرد تا بدین 

ترتیب فرارهای مالیاتی نیز شناسایی و 
از آن ها مالیات اخذ شود.

رئیس کل ســازمان امور مالیات 
گفت: مالیــات خانه های خالی طبق 
قانون باید براساس اطلاعات دریافتی 
از ســامانه املاک و اســکان باشد و 
براساس آیین نامه دولت تا پایان آذر ماه 
امسال وزارت راه و شهرسازی مهلت 
دارد تــا اطلاعات مربوط به خانه های 
خالــی را تکمیل کند کــه به محض 
تکمیل شدن این اطلاعات، وزارت راه 
و شهرسازی نسبت به ارسال اطلاعات 
واحدهای خالی از سکنه اقدام می کند. 

وی افزود: تــا زمانی که مهلت 
قانونی درنظر گرفته شده برای وزارت 
راه و شهرســازی بــه منظور تکمیل 
اطلاعات مربــوط به خانه های خالی 
تمام نشــده اســت ، اطلاعاتی که در 
این زمینه در اختیــار وزارت اقتصاد 
و ســازمان امور مالیاتی قرار می گیرد، 
نمی توان به عنوان اطلاعات نهایی تلقی 
کرد. رئیس سازمان امور مالیاتی درباره 

مالیات خانه و خودروهای لوکس نیز 
گفت: مالیــات خودروها به تصویب 
آیین نامه توســط دولت نیاز دارد که 
پیش نویس این آیین نامه را ســازمان 
امــور مالیاتی به دولت قبل داده بودند 
و در دولــت فعلی این پیش نویس در 
کمیسیون های دولت در حال بررسی 
اســت که به محض ابــلاغ آیین نامه 
مربوطه نســبت به اخذ مالیات اقدام 

می شود. 
وی افزود: در خصوص اجرای 
کامل قانون پایانه های فروشــگاهی 
و ســامانه مودیان طراحــی و تولید 
این ســامانه تا جاهایی پیش رفته، اما 
قسمت هایی از آن هنوز تکمیل نیست. 
اولویت ســازمان این است که سامانه 
را هر چــه زودتر زیر بار ببرد. عوامل 
اجرایی و ناظر پروژه تقویت شــده و 

کار تیمی فشرده ای برای تکمیل سامانه 
در حال انجام است. تلاش می کنیم تا 
پایان سال این سامانه راه اندازی شود.

وزیر راه و شهرسازی:

باید کالای روسیه- هند را به سمت مسیر ایران جذب کنیم

خاندوزی مطرح کرد:

شناسایی هزار اخلالگر ارزی 

رئیس سازمان امور مالیاتی اعلام کرد:

آخرین وضعیت مالیات خانه های خالی و لوکس نشین ها

گــروه اقتصادی - ســکان دار 
جدیــد وزارت صمــت از روزهای 
آغاز کار خود تغییراتی در ســاز و کار 
عملکرد و چارچوب ســازمانی این 
وزارتخانه ایجاد کرده است. تغییراتی 
که بــا صحبت های اخیر فاطمی امین 
ادامه دار شــده و به چارتی که تصویر 
آن روزهای گذشته منتشر شده است 
ختم شــده است. او نیز حکم تعدادی 
از معاونانــش را نیز بر اســاس همین 

چارت سازمانی صادر کرده است.
ســید رضا فاطمی امیــن  وزیر 
صمت در نشست هم اندیشی مدیران 
رســانه که به میزبانی وزارت صمت 
برگزار شــد گفت: گزارش عملکرد 
وزارتخانه را به صورت مداوم و  منظم 
هر ســه ماه یکبار ارائه خواهیم داد که 
در همین راستا گزارش عملکرد فصل 
پاییز )ســه ماهه( به زودی منتشر و در 

دسترس عموم قرار می گیرد.
بــه دنبال نــوع جدیدی از 
حکمرانــی در وزارت صمــت 

هستیم

وی با تاکید بر اینکه می خواهیم 
وزارتخانه ای شــفاف و پاســخگو 
داشــته باشیم، تاکید کرد: می خواهیم 
نــوع جدیدی از حکمرانی را تعریف 
و پیاده ســازی نماییم که در این نوع 
جدیــد از نظرات رســانه، نخبگان و 

صاحب نظران استفاده خواهیم کرد.
رونمایی از برنامه تحولی 

صنعت خــودرو در ۹ محور به 
زودی

وزیر صنعــت، معدن و تجارت 
اضافه کرد: برنامه ای در قالب 9 محور 
برای تحول در صنعت خودرو داریم 
که تمامی چالش ها و راهکارهای آن 
را در بر می گیرد و این برنامه به زودی 
منتشر می شود. فاطمی امین همچنین 
تصریح کرد: سازوکاری برای عرضه 
کالا های پایه در بورس کالا مشتمل بر 
26 ابــزار در نظر گرفته ایم که تمامی 
حالات )کمبود یا مــازاد( این کالا ها 
را در نظر می گیرد و با اســتفاده از یک 
ماتریس، وضعیت کالا ها مشــخص 
می شود. وی همچنین بیان کرد: با ارائه 
این ســاز و کار رانت ها و امضاء های 
طلایی برداشته می شود و امورات در 
قالب یک ســاز و کار عملیاتی بدون 

دخالت دست نظام مند می گردد.
وزیر صمت همچنین به موضوع 
فــولاد به عنوان نمونه اشــاره کرد و 
گفت: نوسان دلار این هفته در نوسان 

فولاد تاثیری نداشت.

فاطمی امین در خصوص کاغذ 
نیــز اضافه کرد: حــدود 6 اقدام برای 
صنعت کاغذ تدوین شده است که به 
زودی عملیاتی می شود، در این حوزه 
تعامل بسیار مناسبی با وزارت ارشاد و 

جهاد کشاورزی نیز داریم.
وی همچنین با بیان اینکه برخی 
تغییرات ساختاری سبب از بین رفتن 

بســیاری از خلل می گردد، تاکید کرد: 
باید ساز و کار های خودسازمانده که 
نیاز به مداخله های مکرر و شــائبه دار 
ندارنــد، تدوین پیاده ســازی و اجرا 

گردد.
این تغییرات ساختاری از همان 
ابتدا کلیــد خورده و برخی از آن ها را 
شاهد بوده ایم. از جمله اولین تغییراتی 
که در ساختار سازمانی این وزارتخانه 
اعمــال شــد اصلاح ســاختاری در 

سازمان توسعه تجارت بود. 
سازمان  ســاختار  اصلاح 

توسعه تجارت در دو حوزه
علیرضا پیمان پاک رئیس سازمان 
توسعه تجارت گفت: اصلاح ساختار 
ســازمان توسعه تجارت در دو حوزه 
پیگیری می شــود. یکی از بحث های 
آن موضوعــی بود کــه آقای وزیر در 
اجــرای آن کمک و همــراه بودند و 
مجموعه هایی که بــه حوزه تجارت 
بین الملــل ارتباط داشــت از جمله 
صندوق ضمانت صادرات، شــرکت 
نمایشگاه ها و دفتر مقررات صادرات 

و واردات بــه زیر مجموعه ســازمان 
توسعه تجارت منتقل شدند. 

او ادامه داد: در این شرایط ما یک 
فرماندهی واحد را  در حوزه تجارت 
و موضوع صادرات داریم که در همین 
مدت کوتاه هم فواید خود را به ما نشان 

داده است.
بعد از ســازمان توسعه تجارت 

نوبت به معاونت صنایع و بخشــی از 
ســازوکار کنترل بازار رسید. بنا شد تا 
بخشی از مسئولیت های کنترل بازار به 
دفاتر تخصصی زیر مجموعه معاونت 
صنایع منتقل شود؛ به عبارتی بنا شد تا 
بخشــی از کنترل بازار از طریق کنترل 

تولید مدیریت شود و دفاتر تخصصی 
مســئول کنتــرل بــازار محصولات 

تولیدی خود باشند. 
تغییرات در معاونت صنایع 

وزارت صمت
محسن صفدری سرپرست دفتر 

شــیمیایی و پلیمر حدود یک ماه قبل 
گفــت: به تازگــی معاونت صنایع به 
موضوع قیمت ها ورود کرده و تقریبا 
موضــوع تنظیم بــازار در این بخش 
مدیریت می شود. به صورت عملیاتی 
معاونت امور صنایع و دفاتر تخصصی 

متولی موضوع بازار شــدند. ما وظیفه 
داریم از ابتدا تا انتهای زنجیره را رصد 
کــرده و بخشــنامه ها و ابلاغیه ها را 
مدیریت کنیم تا مــردم از این فرآیند 

منتفع شوند.
او ادامه داد: بازار به عنوان مصرف 
کننده محصولاتی تولیدی اگر خللی 
در فرایند توزیع و پخش داشــته باشد 
می تواند به بخــش تولید صدمه وارد 
کنــد، متقابلا تولید هم در صورتی که 
مشــکلی داشته باشد می تواند به بازار 
آسیب وارد کرده و باعث ایجاد مشکل 
برای مردم شود. تولید، توزیع و فروش 
تا ســفره مردم بایــد زنجیره کاملی با 
حلقه هــای مختلف در نظــر گرفته 
شود. این موضوع به صورت کامل در 
سامانه جامع تجارت دیده شده است. 
به نظر می رســد این انتقال مسئولیت 
به معاونــت صنایع بار ســنگینی بر 
دوش آن ها گذاشــته اســت و برخی 
اخبار شنیده شــده از ایجاد چند دفتر 
تخصصی جدید خبر می دهند. تغییر 
در ساختار دفاتر تخصصی هم سابقه 
زیادی دارد و پیش از این برخی دفاتر 
تخصصی با هم ادغام یا از هم تفکیک 
شــده اند که از جمله آن  ها می توان به 
ادغام دفتر صنایع فلزی و لوازم خانگی 
بــا دفتر الکترونیــک وزارت صمت 

اشاره کرد. 
به تازگی موج تغییر به ســازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
هم رسیده است. طبق اخبار به دست 
آمده طی نامه ای به مدیران شرکت های 
صنعتی استان ها ابلاغ شده که به عنوان 
معاون مدیر سازمان صمت استان باید 
فعالیــت کنند. درســت مانند رئیس 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتــی که معــاون وزیــر صمت 

محســوب می شود؛ همین چارچوب 
در سطح استان هم اجرا شده است.

آرمــان خالقی قائــم مقام خانه 
صمــت ایران اظهار کــرد: به مدیران 
عامل شهرک صنعتی استان طی نامه ای 
اعلام شــده که معاون رئیس سازمان 
صمت اســتان محسوب می شوند. اما 
این اقدام  تا پیاده ســازی زمان خواهد 
برد. این تغییر باید اثر بخش باشــد در 
غیر این صورت تنها ســربرگ تغییر 
می کند. اگر به همین روال پیش روی 

کنیم این تغییر بی فایده خواهد بود. 
او با تاکید بر این که شرکت های 
شــهرک های صنعتی مستقلا به ثبت 
رسیده اند و شــرکت مجزا محسوب 
می شوند گفت: در اغلب شهرک های 
صنعتی اســتان ها واحدهای صنعتی 
کوچک و متوسط هستند و واحدهای 
بزرگ با وزارتخانه اصلی مشکلاتشان 
را حل می کنند. اگر قرار باشــد تمام 
مســئولیت این حوزه بــه معاونتی به 
نام شــهرک های صنعتی منتقل شود 
بار اداری ســنگینی از سازمان صمت 
استان به یک شرکت شهرک ها منتقل 
می شــود. در حالی که به طور معمول 
بیشــتر کاری که سازمان های صمت 
انجام می شــود به واحدهای کوچک 
و متوســط مربوط است. این تغییرات 
هنوز به صورت مــدون دیده و ارائه 

نشده است.
موج تغییرات چارت ســازمانی 
بیــن معاونت هــای وزارت صمت 
در جریان اســت و از ابتدای استقرار 
دولت جدید ادامه داشته است. با توجه 
به تاکید فاطمی امین بر تغییرات بیشتر 
در ساختار ســازمانی وزارت صمت 
این روند در سایر معاونت ها هم ادامه 

دار خواهد شد.

چرخش مدیریتی فاطمی امین محقق می شود! 

از تغییر ساختار با محوریت رصد 
زنجیره بازار تا تحول صنعت 

خودرو با ۹ محور
روند تغییرات در ساختار سازمانی وزارت صمت بر چند معاونت اعمال شده و با توجه اظهارات جدید

 وزیر صمت این روند ادامه دار خواهد شد بود.

موج تغییرات چارت سازمانی بین معاونت های وزارت صمت در جریان است و از ابتدای 
استقرار دولت جدید ادامه داشته است. با توجه به تاکید فاطمی امین بر تغییرات بیشتر 
در ساختار سازمانی وزارت صمت این روند در سایر معاونت ها هم ادامه دار خواهد شد.

گروه اقتصــادی - دیروز همزمان با 
28 آذرمــاه، قانون هدفمنــدی  یارانه ها 11 
ساله شــد،   اما یارانه های نقدی هنوز همان 
روال معیــوب پایه گذاری شــده در دولت 
احمدی نژاد، حجیم شده در دولت روحانی 
و مبهــم در دولت فعلــی را ادامه می دهد و 

تکلیف مشخصی ندارد.
وقتی حرف از قانون هدفمندی یارانه ها 
می شود انگار فقط همان یارانه نقدی 45 هزار 
و 500 تومانی،  تمام این قانون بوده اســت، 
عجیب هم نیســت چرا که از سال 1389 که 
دســتور اجرای آن با لبخند رییس جمهور 
وقــت در رســانه ملی صادر شــد تا کنون 
حداقل 500 هزار میلیارد تومان خرج همین 
مبلــغ بی ارزش کمتر از 50 هزار تومانی در 

ماه شده است.
یارانه به ۹۵ درصد ایرانی ها در 

طرح تحول اقتصادی!
قانــون هدفمندی یارانه هــا جزئی از 
برنامه تحول  اقتصادی ایران بود که به اینجا 
رســیده اســت، قرار بود حذف تدریجی 
سوبســید از حامل های انرژی و مطابقت با 
قیمت های منطقه صورت گیرد، در کنار آن 
جهت پوشش آسیب های احتمالی اجرای 
قانــون، از درآمد ناشــی از آن  50 درصد به 
صورت نقدی و غیرنقــدی بین خانوارها، 
30 درصد در بخش های تولیدی، فرهنگی، 
اجتماعی و سلامت جامعه و 20 درصد مانده 
هم برای تامین بخشــی از هزینه های دولت 

اختصاص پیدا کند.
اما سال ها دولت برای 95 درصد ایرانی 
یعنی حدود ۷8 میلیون نفر از نیازمند تا غیر 
نیازمنــد بدون اینکه این روال را تغییر دهد، 
ســالانه 42 هزار میلیارد تومان یارانه نقدی 

پرداخت کرده اســت، این مبلغ تا سال ها به 
دلیل عدم توازن منابع هدفمندی با هزینه آن 
حتی با کسری مواجه بود و از بانک مرکزی 
هم برای آن اســتقراض شد پس هیچ منبعی 
باقی نماند تا سهم سایر بخش ها را پاسخگو 
باشد و هر آنچه بدست آمد خرج یارانه 45 

هزار و 500 تومانی شد.
دولت دهم پایه اشتباه گذاشت و 

یازدهم ادامه داد
دولــت دهم که کاری بــرای اصلاح 
رویه ای که خود آغاز کرده بود نکرد، دولت 
یازده و دوازدهــم هم قبل از ورود، اصلاح 
رویه پرداحت یارانه ها را در اهم شعارهای 
انتخاباتی خــود در حوزه اقتصادی قرار داد 

ولی درعمــل کاری از پیش نبــرد و برای 
اصلاح قیمت حامل های ســوخت به جای 
روند تدریجی تا رسیدن به هدف قانون، فقط 
دوبار با فاصله زیاد بین سال 1393 تا 1399 
اقدام کرد و قیمت بنزین را افزایش داد، ولی 
همین تغییر هم نه تنها یارانه 45 هزار و 500 
تومانــی ۷8 میلیون نفری را تغییر نداد، بلکه 
یارانه دیگر در قالب کمک معیشــتی اضافه 
کــرد و هزینه یارانه هــای نقدی ماهانه را از 
42 هزار میلیارد در ســال به بیش از ۷0 هزار 

میلیارد تومان رساند.
دولت گذشته تکلیف چند ساله حذف 
ســه دهک بالای درآمــدی را به بهانه نبود 
اطلاعات کافی،  احتمال اشــتباه در حذف و 

یا تبعات اجتماعی آن اجرا نکرد و این سوال 
را بی پاسخ گذاشت که اگر امکان شناسایی 
دهک بالا و حــذف آنها را بین یارانه بگیران 
داشــت تا به مابقی فقط کمک معیشــتی 
پرداخت کند چرا در مورد یارانه نقدی چنین 
نکرد؟ این در حالی است که در سال 1399 و 
با افزایش قیمت بنزین حدود 60 میلیون نفر 
را از بین ۷8 میلیون یارانه بگیر برای پرداخت 

یارانه معیشتی انتخاب کرده بود.
یارانه سوم هم در راه است

امــا در دولت فعلی بیــش  از جریان 
یارانه  های نقدی بحث درباره یارانه پنهانی 
بوده که ســالانه 85 میلیارد دلار برآورد شده 
اســت و اقدام اصلاحی در این رابطه ظاهرا 

در اولویت قــرار دارد و از جمله آن جریان 
حذف ارز 4200 تومانــی بوده و در لایحه 
بودجه سال آینده نیز به صراحت به آن وارد 

شده است.
جریان پیش بینی شــده برای سال بعد 
نشان می دهد که در مورد یارانه نقدی روال 
مانند دو دولت گذشته است؛ همچنان عدد 
42 هزار میلیاردی در ردیف پرداخت یارانه 
نقدی و بیش از 30 هزار میلیاردی هم برای 
کمک معیشــتی باقی مانده که بیانگر ادامه 
پرداخت یارانه ها سابق است، مانند گذشته 
)به غیر از امسال( تاکید بر حذف خانوارهای  
پردرآمد اســت که تضمینی برای آن نیست 
ولی اگر چنین اتفاقی افتد، منابع آن احتمالا 
صرف افزایش یارانــه کم درآمدها خواهد 
شد.اما با توجه به وعده پرداخت نقدی بابت 
جبــران حذف 4200 تومانی، احتمال ورود 

یارانه سوم وجود دارد و اینکه به چه ترتیبی 
باشد هنوز مشخص نیست.

درهر صورت 11 سال از اجرای قانون 
پرحاشیه هدفمندی یارانه ها گذشته و هنوز نه 
مجلس توانسته نظارت مناسبی برای اجرای 
دقیق قانون و تکالیف بودجه ای آن داشــته 
باشد و نه دولت ها عزم جدی برای اصلاح 
این رویه داشته اند و به نظر هم نمی رسد که 
با این روال، فعلا زمانی برســد که پرداخت 
های نقدی سامان یافته و منابع هدفمندی در 
جای خود خرج شود، این در حالی است که 
افزایش قیمت بنزین و سایر درآمدهای پیش 
بینی شــده در قانون در سال ها اخیر موجب 
شده تا دولت پرداختی هم به سایر بخش ها 
داشــته باشد وگرنه با روال گذشته، هیچ گاه 
پرداخت نقدی اجازه رســیدن سهم سایر 

بخش ها را نمی داد.

۱۱ ساله سرگردان!

گروه اقتصادی - مجلس و وزارت نفت در حال تهیه چارچوبی به منظور 
تهاتر نفت با پیمانکاران پروژه های عمرانی وزارت راه و شهرسازی از جمله طرح 
نهضت ملی مسکن هستند. این خبر را محمودزاده ـ معاون وزیر راه و شهرسازی 
ـ اعلام کرده و گفته اســت اگر این مســاله محقق شود گشایش خ وبی در زمینه 
تامین مالی پروژه ها ایجاد خواهد کرد.زمزمه های استفاده از شرکتهای خارجی 
در پروژه جهش تولید و تامین مسکن )نهضت ملی مسکن( از ماههای قبل شنیده 
شد. اما مسئولان وزارت راه و شهرسازی اعلام کردند که قرار نیست خارجی ها 
نیروی انسانی وارد کنند بلکه از توان فنی آنها در جهت ارتقای تکنولوژی ساخت 

استفاده خواهد شد.
روز گذشــته نیز احمد دنیامالی ـ عضو شــورای عالی مسکن ـ از مذاکره 
با شــرکتهای چینی، ترک و اروپایی به منظور ورود به بخش کوچک حدود 10 

درصد طرح نهضت ملی مسکن در زمینه ورود فناوریهای نوین خبر داد.
اما با توجه به کمبود منابع و تحریمهای بانکی کشورمان یکی از سوالات 
اساسی، چگونگی تامین مالی و انجام مبادلات بانکی با شرکتهای خارجی است 
که از همان ابتدا بحث تهاتر نفت مطرح شد. آخرین خبری که محمود محمودزاده 
ـ معاون وزیر راه و شهرســازی ـ در این خصوص به خانه ملت اعلام کرده آن 
است که وزارت راه و شهرسازی منتظر ایجاد ساز و کاری توسط وزارت نفت 
و مجلس شورای اسلامی برای انجام تهاتر نفت با ساخت پروژه های عمرانی و 
یا بابت پرداخت بدهی پیمانکاران است. به گفته محمودزاده: پیمانکارانی که در 
پروژه هــای عمرانی کار می کنند، عموما مصارف خُرد دارند لذا باید به صورت 
دقیق مکانیزم تهاتر نفت و نحوه پرداخت آن مشخص شود. اگر چارچوبی که 
مجلس و وزارت نفت برای تهاتر نفت با پیمانکاران پروژه های عمرانی در دستور 
کار دارد اجرایی شود، گشایش خوبی در زمینه تامین منابع مالی پروژه های ایجاد 
خواهد شد.معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی اظهار کرد: ورود 
شرکت های خارجی برای ساخت واحدهای طرح نهضت ملی مسکن به بهانه 
تهاتر نفت نیست، بلکه هدف اصلی این اقدام ورود تکنولوژی ساخت صنعتی 
ســاختمان است اما اگر امکان تهاتر نفت با انبوه سازان به عنوان یکی از راه های 

تامین منابع مالی ساخت مسکن فراهم شوند، اتفاق خوبی خواهد بود.

گروه اقتصادی - رمضانعلی سنگدوینی درباره احتمال حذف یارانه بنزین 
اظهار داشــت: برای حذف یارانه سوخت، ابتدا باید بودجه 1401 در کمیسیون 
تلفیق و انرژی بررسی شود بعد روی این قضیه کار شود.وی افزود: در حال حاضر 
برخی از خانوارها خودرو ندارند اما برخی طبق آماری که اعلام شده تا 10 خودرو 
هم دارند، بنابراین برای ساماندهی توزیع سوخت به دارندگان خودرو طرح وان را 
ارائه دادیم که بر اساس آن باید یارانه پنهان حذف شود و هر کس به اندازه سهم خود 
مصرف کند، زیرا بنزینی که مصرف می شود حق عموم مردم است. اکنون کسی 
که خودرو ندارد و از حمل و نقل عمومی استفاده می کند هزینه آن را می پردازد 
اما دارندگان خودرو از بنزین یارانه ای استفاده می کنند و این عادلانه نیست. وی با 
بیان اینکه یارانه پنهان در کشور ما بسیار بالا است، گفت: دهک های بالا به راحتی 
از یارانه استفاده می کنند و هزینه ای هم بابت آن نمی پردازند، اما دهک های پایین به 
کلی از این یارانه محرومند.سنگدوینی با تاکید بر لزوم ساماندهی وضعیت یارانه ها 
خاطرنشان کرد: در هر حال باید سازوکار حذف یارانه بررسی شود و به گونه ای 
باشد که به مردم بخصوص دهک های پایین فشار وارد نشود، زیرا حذف یارانه 

سوخت منجر به افزایش هزینه حمل و نقل می شود.

نفت در برابر مسکن!

عضو کمیسیون انرژی مجلس تشریح کرد؛

یارانه بنزین حذف می شود؟
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